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[Finansministeren. ] 
som afgav hjemmel for sparebevisernes ud- 
stedelse, kunne ekstraordinær frigivelse af 
beviserne kun ske ved dødsfald, konkurs 
eller i forbindelse med emigration. Ved lov 
nr. 113 af 12. april 1957 udvidedes ind- 
frielsestilfældene imidlertid til også at om- 
fatte personer, der godtgør, at de er fyldt 
70 år. Baggrunden for denne udvidelse var 
ønsket om at gøre indløsningen af spare- 
beviserne, der 홢 som det vil erindres 홢 
først generelt skal ske i årene 1962-71 med 
1/10 hvert år, til en realitet også for ældre 
mennesker, der er indehavere af disse 
beviser. Denne indløsningsbestemmelse blev 
hilst velkommen fra alle sider. 

Der har imidlertid vist sig at være et 
behov for en yderligere udvidelse af ad- 
gangen til at opnå ekstraordinær frigivelse. 

Finansministeriet har i tidens løb mod- 
taget et betydeligt antal andragender om 
frigivelse, dels fra personer, som efter det 
fyldte 65. år alene er henvist til at leve af 
folkepension eller anden pensionsindtægt, 
dels fra personer, hvis erhvervsevne er 
hæmmet på grund af kronisk sygdom og 
invaliditet. For disse persongrupper repræ- 
senterer sparebeviserne i mange tilfælde en 
betydelig bunden værdi, som i tilfælde af 
frigivelse ville være en kærkommen økono- 
misk støtte. 

Da der ved ligningslovene fra 1956 og 
1957 er skabt mulighed for at frigive bunden 
opsparing for skatteårene 1950-51 og 1951-52 
til nogenlunde tilsvarende persongrupper, 
er det naturligt at skabe tilsvarende ind- 
løsningsregler for forspare beviserne. 

På denne baggrund har regeringen fundet 
det ønskeligt, at der ved lov generelt gives 
personer, der godtgør at være fyldt 65 år 
eller at oppebære folkepension, invalide- 
pension eller de dermed beslægtede ydelser 
efter folkeforsikringslovens § 62 og forsorgs- 
lovens §§ 247 og 248, adgang til at få indløst 
deres sparebeviser med de i loven fastsatte 
rentetillæg. I overensstemmelse hermed er 
forslagets § 1 udformet. 

Forslagets §§ 2-4 fastsætter de nærmere 
regler for forslagets praktiske gennemførelse 
parallelt med de tilsvarende bestemmelser i 
lov nr. 113 af 12. april 1957 om frigivelse af 
sparebeviser til 70-årige. 

Skønsmæssigt anslår man, at fqrslaget 

vil indebære en engangsudgift på ca. 
25 mill. kr. og en fremtidig årlig udgift på 
ca. 5 mill. kr. I det sidste beløb er dog ind- 
regnet udgiften til indfrielse af spare- 
beviser tilhørende 70-årige. Disse udgifter 
og de med administrationen forbundne om- 
kostninger udredes af de afgiftsmidler, der 
er hensat på en særlig konto i Danmarks 
nationalbank. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til hurtig og velvillig behand- 
ling i det høje ting. 

Ministeren for offentlige arbejder (Lind- 
berg): Herved tillader jeg mig for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om et trafik- 
råd for Storkøbenhavn. 

Det foreliggende lovforslag svarer i ét og 
alt til det den 28. marts 1958 fremsatte 
lovforslag, og jeg kan derfor henvise til 
mine bemærkninger ved fremsættelsen den- 
gang, jfr. Folketingstidende 1957-58, sp. 
3507-19. Endvidere skal jeg tillade mig 
at henvise til de udførlige trykte bemærk- 
ninger til lovforslaget, som er genoptrykt 
sammen med dette. 

Ved fremsættelsen i marts måned gjorde 
jeg rede for baggrunden for lovforslagets 
fremsættelse i form af den vældige trafik- 
stigning i hovedstadsområdet og behovet 
for en koordinering af den kollektive person- 
transport gennem en samlet rationel plan- 
lægning og udbygning af transportapparatet 
og en samordning af driften af de forskellige 
kollektive transportvirksomheder. 

Forslaget bygger, som jeg dengang frem- 
hævede, på det i 1955 af samfærdselskom- 
missionen udarbejdede forslag, idet det op- 
stiller rammerne for en koordineret organi- 
sering af den kollektive persontrafik i 
København, men ikke indeholder konkrete 
forslag til trafildinjer m. v. Udarbejdelsen 
af sådanne konkrete planer forudsættes 
henlagt til trafikrådet i samarbejde med de 
forskellige berørte myndigheder. 

Efter at forslaget den 17. april 1958 havde 
været til første behandling i tinget, nedsattes 
der et folketingsudvalg på 17 medlemmer, 
som bl. a. har stillet en række spørgsmål i 
tilknytning til forslaget. Nogle af disse 
spørgsmål er blevet besvaret, medens andre 
har givet anledning til nærmere under- 
søgelser, der endnu ikke er afsluttet. 
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[Ministeren for offentlige arbejder.] 
Jeg skal med disse korte bemærkninger 

anbefale lovforslaget til velvillig behandling 
i det høje ting. 

Handelsministeren (Philip): Herved har 
jeg den ære for det høje ting at fremsætte 
forslag til lov om visse finansieringsinstitutter. 

Som det vil være medlemmerne i dette 
høje ting bekendt, er der inden for penge- 
institutterne såvel som inden for industriens 
og håndværkets organisationer vidt frem, 
skredne planer om dannelse af et aktiesel- 
skab med det formål at yde finansiel bistand 
til investeringer inden for håndværket og 
industrien. Aktiekapitalen, der tænkes fast- 
sat til 60 mill. kr., skal tegnes af danske 
banker, herunder Danmarks nationalbank, 
danske sparekasser og gennem Assurandør- 
Societetet og Industrirådet. 

Fra erhvervsside lægger man vægt på, 
at bankdirektører og sparekassedirektører 
kan indtræde i et sådant selskabs bestyrelse. 
Efter bestemmelserne i den gældende bank- 
og sparekasselov vil dette imidlertid ikke 
være muligt. Da det må anses for rimeligt, 
at bankerne kan lade sig repræsentere ved 
deres direktører i et sådant finansierings- 
institut, der har til opgave at drive bank- 
lignende forretninger, og da en bestem- 
melse herom ikke vil stride mod de hensyn, 
der i sin tid var afgørende for de pågæl- 
dende bestemmelser i vor nugældende 
bank- og sparekasselovgivning, tilsigter 
nærværende lovforslag at åbne muligheden 
for, at handelsministeren kan tillade så- 
danne fravigelser fra bank- og sparekasse- 
loven. Lovforslaget indeholder herudover 
visse regler om sparekassers adgang til at 
tegne aktier i selskabet. 

Det foreliggende lovforslag er affattet 
således, at det muliggør, at der i fremtiden 
vil kunne stiftes finansieringsinstitutter 
også inden for andre erhvervsområder. 
Jeg anser det imidlertid for betydningsfuldt, 
at der er mulighed for at sikre, at sådanne 
finansieringsinstitutter har en bred tilslut- 
ning inden for det pågældende erhverv, 
og det er derfor i lovforslaget gjort til en 
betingelse, at aktieselskabet skal stiftes 
ved et samarbejde mellem danske erhvervs- 
sammenslutninger, pengeinstitutter m. v. 
Det er ikke tanken, at ethvert aktieselskab, 
der angiver finansiering af et udsnit af 

dansk erhvervsliv som formål, skal kunne 
opnå de i lovforslaget omhandlede tilladel- 
ser til fravigelse af gældende love. 

Med disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale lovforslaget til det høje tings 
hurtige og velvillige behandling. 

Endvidere tillader jeg mig for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om ændringer 
i tondsbørsloven. 

De foreslåede ændringer vedrører dels 
en forhøjelse af de depoter, der kræves, for 
at en vekselerer kan opnå anerkendelse 
som medlem af fondsbørsen, dels en ændret 
fordeling af udgifterne ved børsens holdelse. 

De nuværende depotbestemmelser, der 
har været uændrede siden 1930, må anses 
for forældede, og en tredobling af beløbet 
forekommer mig at være rimelig bl. a. 
under hensyn til den siden 1930 stedfundne 
stigning i prisniveauet. Det. må i øvrigt 
erindres, at der ikke efter fondsbørsloven 
stilles særlig strenge krav for at opnå 
anerkendelse som medlem af fondsbørsen; 
på den anden side har man dog heller ikke 
noget krav på at opnå en sådan anerken- 
delse, idet anerkendelsen kun meddeles i 
det omfang, som ,er nødvendigt af hensyn 
til omsætningens og publikums tarv. 

Depotforhøjelsen skal naturligvis også 
gælde for de ved lovens ikrafttræden aner- 
kendte medlemmer af fondsbørsen. 

Med hensyn til fordelingen af omkost- 
ningerne ved børsens holdelse har jeg fundet 
det ønskeligt at foreslå en ændring af det 
nugældende delingsforhold, således at de 
selskaber, hvis aktier noteres på børsen, 
i større omfang deltager i dækningen af 
udgifterne herved. 

Som nævnt i bemærkningerne er dette 
forslag tiltrådt af fondsbørsbestyrelsen, i 
hvilken bl. a. repræsentanter for de noterede 
selskaber har sæde. 

Med disse få bemærkninger skal jeg 
anbefale lovforslaget til velvillig behandling 
i det høje ting. 

Endelig har jeg den ære for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om for- 
sikringsvirksomhed. 

Forslaget er i alt væsentligt i overens- 
stemmelse med en kommissionsbetænkning 
af 9. oktober 1957 og med det lovforslag, 
som jeg fremsatte her i tinget den 23. januar 


